
 حاجی بابایی: قیمت ارز ترجیحی 
در سال آینده ۳۸۵۰۰ تومان خواهد بود

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه باید به دولت 
تغییر  آینده  سال  در  ترجیحی  ارز  قیمت  که  گفت  کنیم،  اعتماد 

کرده و از ۲۸۵۰۰ تومان به ۳۸۵۰۰ تومان می رسد.
دیروز  عصر  نوبت  علنی  جلسه  در  حاجی بابایی  حمیدرضا 
درباره  بودجه  لایحه  از  بندی  بررسی  جریان  در  و  مجلس 
و  دارو  واردات  برای  ترجیحی  ارز  یورو  میلیارد   ۱۱ اختصاص 
کالاهای اساسی گفت: دولت در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲، ۱۸ 
لایحه  در  و  کرد  هزینه  اساسی  کالاهای  برای  ارز  دلار  میلیارد 
بودجه ۱۴۰۳ مبلغ ۱۵ میلیارد دلار پیش بینی کرد که مجلس 

عینا آن را به تصویب رساند.
وی افزود: دولت می گوید در سال ۱۴۰۴، ۱۲ میلیارد دلار 
ارز به کالاهای اساسی بدهد حالا اینکه آیا این میزان ارز مشکل 
بخواهد  اگر مجلس  است؛  دیگری  بحث  یا خیر؟  را حل می کند 
اینکه  یا  کند  بینی  پیش  را  منابع  باید  کند  اضافه  را  مبلغ  این 
رای دهد.نایب رییس  بودجه  پیشنهاد دولت در لایحه  به همان 
مجلس بیان کرد: قیمت ارز ترجیحی در سال آینده تغییر کرده 
بابایی  می رسد.حاجی  تومان   ۳۸۵۰۰ به  تومان   ۲۸۵۰۰ از  و 
ترجیحی  ارز  یورو  میلیارد   ۱۱ با  می گوید  دولت  کرد:  اظهار 
البته  کنیم  اعتماد  دولت  به  باید  ما  و  کند  می  حل  را  مشکل 
با  دولت  باید  ولی  است  موضوع  این  در  فشار سنگینی  می دانیم 
سیاست های خودش این کار را انجام دهد چون اگر مجلس هر 
می گویند  بیفتد  اتفاقی  هر  بعدا  کند  اعمال  بند  این  در  تغییری 

مصوبه مجلس بوده و ما اجرا کردیم.
اخطاری  در  شاهین شهر  نماینده  دلیگانی  حسینعلی حاجی 
کفاف  یورو  میلیارد  آیا ۱۱  گفت:  توسعه  هفتم  برنامه  به  اشاره  با 
کالاهای اساسی را می دهد؟ حداقل همان مبلغ سال ۱۴۰۳ یعنی 
۱۳.۶ یورو اختصاص پیدا کند چراکه با این وضعیت گرانی  و تورم 

نه تنها کاهش پیدا نکرده که افزایش هم پیدا می کند.

 عراقچی: به حمایت از مردم 
و دولت سوریه ادامه می دهیم

وزیر امور خارجه دیروز در دوحه گفت: جمهوری اسلامی ایران 
همچنان به حمایت از مردم و دولت سوریه ادامه می دهد.

تا  سیدعباس عراقچی وزیر خارجه که در دوحه حضور دارد 
کشور های  سه جانبه  نشست  همچنین  و  فروم  دوحه  نشست  در 
ضامن روند آستانه شرکت کند، در گفت وگویی با خبرنگاران درباره 
بیان کرد:  امیر قطر  و  ترکیه  با وزیر خارجه  رایزنی هایش در قطر 
دوحه فروم یک همایشی است که هر سال در شهر دوحه برگزار 
می شود و مجموعه ای از سیاستمداران، اقتصاددانان و اهالی رسانه 
و ... دعوت می شوند و مباحث را به بحث می گذارند و فرصت خوبی 
برای بحث های سیاسی، اقتصادی، علمی و ... است و در عین حال 
جانبی  دیدار های  دارند،  که حضور  وزرایی  که  هم هست  فرصتی 

داشته باشند.
وی بیان کرد: امسال قصد اولیه برای حضور در نشست دوحه 
به خصوص  آمد  پیش  منطقه  در  که  تحولاتی  ولی  نداشتم،  فروم 
شانس  از  که  گذاشتیم  ترکیه  و  سوریه  با  که  قراری  و  سوریه  در 
این  استفاده کنیم، در  روند آستانه  برای نشست  حضور در دوحه 
نشست شرکت کردم.رئیس دستگاه دیپلماسی ادامه داد: روز شنبه 
افتتاحیه دوحه فروم بود و این نشست با موضوع خبرنگارانی که در 
غزه و لبنان مورد حمله رژیم صهیونیستی قرار گرفتند آغاز شد.وی 
ادامه داد: ۶ نفر از خبرنگاران که مجروح شده و یا خانواده خود را 
از دست داده بودند و دچار مصیبت هایی توسط رژیم صهیونیستی 

شده بودند، تقدیر و جوایزی به آنها اهدا شد.
سید عباس عراقچی، وزیر امور خارجه کشورمان که به منظور 
 ۱۷ شنبه  )صبح  است  کرده  سفر  قطر  به  دوحه  فروم  در  شرکت 
آذر( در حاشیه این نشست با آقای هاکان فیدان، وزیر امور خارجه 

ترکیه دیدار کرد.
این  در  ترکیه  و  ایران  اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزرای 

دیدار در مورد آخرین تحولات سوریه گفتگو و تبادل نظر کردند. 

 واکنش نمایندگان مجلس 
به تحولات رخ داده در سوریه

در  داده  رخ  تحولات  به  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان 
بافقی،  صباغیان  دادند.محمدرضا  نشان  واکنش  سوریه  و  منطقه 
نماینده مردم ابرکوه، بافق، بهاباد، خاتم و مهریز در مجلس شورای 
اخیر  تحولات  درباره  مجلس  شنبه  روز  علنی  جلسه  در  اسلامی 
کند،  دفاع  مظلوم  از  که  کسی  کرد:  عنوان  سوریه  و  منطقه  در 
شکست نخواهد خورد و تنها نخواهد ماند. هر حادثه ای در سوریه 
لبنان  و  ایران  یعنی  فلسطین  مردم  حامیان  نفع  به  بخورد،  رقم 
و  عاملان  و  است  الهی  این سنت  داد:  ادامه  شد.وی  خواهد  تمام 
پیش  در  را  سختی  روزهای  غزه  مظلوم  مردم  کشتار  تماشاگران 
خواهند داشت.در ادامه علی خزائی، نماینده مردم پیشوا و ورامین 
در مجلس شورای اسلامی در این باره گفت: تحرکات اخیر دشمن 
نتیجه  به  سلیمانی  شهید  مکتب  بودن  زنده  وجود  با  منطقه  در 
نخواهد رسید و محور غربی - عبری - عربی شکست سنگینی از 

محور مقاومت خواهد خورد.

تجهیزات دفاعی بر پایه کوانتوم تولید خواهند شد
نوین  تجهیزات  نیرو های مسلح گفت:  و پشتیبانی  دفاع  وزیر 
مصنوعی،  هوش  برپایه  مسلح  نیرو های  برای  شده  تولید  دفاعی 
کوانتوم و با بهره گیری از ظرفیت نخبگان کشوری و دانشگاهی تولید 
خواهند شد.امیر سرتیپ نصیرزاده بهترین مکان برای توسعه هوش 
مصنوعی و هوشمندسازی تجهیزات نیرو های مسلح را وزارت دفاع 
و پشتیبانی نیرو های مسلح دانست چراکه این وزارتخانه مسئولیت 
دارد.به گفته  به عهده  را  ایران  اسلامی  قدرت در جمهوری  تولید 
روز  دستاورد های  آخرین  مسلح،  نیرو های  پشتیبانی  و  دفاع  وزیر 
دنیا در زمینه هوش مصنوعی درحال رصد است تا علاوه براینکه از 
غافلگیری نیرو های مسلح کشورمان جلوگیری شود بتوان نیرو های 
دشمن را غافلگیر کرد.امیر سرتیپ نصیرزاده در پایان این گفتگو 
تاکید کرد: تجهیزات نوین دفاعی تولید شده برای نیرو های مسلح 
برپایه هوش مصنوعی و کوانتوم تولید خواهند شد و در این مسیر 
از همه ظرفیت نخبگان کشوری و دانشگاهی بهره مند خواهیم شد.

مرضیه وحید دستجردی دبیر ستاد ملی جمعیت شد
رئیس جمهور با صدور حکمی نظر به مراتب تعهد، سوابق و 
تجارب ارزشمند، خانم مرضیه وحید دستجردی را به عنوان دبیر 
ستاد ملی جمعیت منصوب کرد.مسعود پزشکیان با صدور حکمی 
عنوان  به  دستجردی«  وحید  »مرضیه  دکتر  خانم  انتصاب  ضمن 
»دبیر ستاد ملی جمعیت« تصریح کرد: تمامی دستگاه های مسئول 
در حدود تکالیف مقرر در قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 

مکلف به همکاری سازنده با آن ستاد می باشند.

 بقائی: سفارت ایران در دمشق 
کماکان فعال است

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به تسنیم در واکنش به 
ادعاهای تخلیه سفارت ایران ضمن تکذیب این ادعاها بیان داشت 
که سفارت ایران فعال است.اسماعیل بقائی، سخنگوی وزارت امور 
خارجه ایران در پاسخ به سؤال تسنیم در خصوص ادعاهایی مبنی 
بر تخلیه سفارت ایران در دمشق اظهار داشت: این ادعاها  صحت 
ندارد و سفارت ایران کماکان فعال است و به فعالیت های معمول 
خود ادامه می دهد.پیشتر نیویورک تایمز در گزارشی ادعا کرده بود 
ایران در دمشق را  ایران نیروهای دیپلماتیک خود در سفارت  که 

تخلیه کرده و به لبنان برده است.

رئیس دولت چهاردهم در جمع دانشجویان دانشگاه 
صنعتی شریف با بیان اینکه در برق، آب ، نفت و بنزین 
و  گاز  مصرف  نتوانیم  اگر  که  کرد  تایکد  داریم،  مشکل 
انرژی را کنترل کنیم زمستان نمی توانیم گاز منازل را 

تامین کنیم.
مسعود پزشکیان روز شنبه ۱۷ آذر ماه با حضور در 
دانشگاه صنعتی شریف به مناسبت روز دانشجو، در جمع 
دانشجویان این دانشگاه اظهارکرد: خدمت شما اساتید و 
نمایندگان سلام و خداقوت می گویم. اول جو دانشگاه و 
انتطار می رود، را مطرح می کنم.  از دانشجو  روندی که 
یکی از برادران می گفت نهج البلاغه به تو چه راه حلی 
بعد  است.  علی)ع(  حضرت  وصیت  این  می دهد.  نشان 
اشاره می کنم که چگونه می شود مشکلات را حل کرد و 
به وفاق رسید. همه این ها هم زبان اعتقادی و هم زبان 
عامی دارد. امام علی)ع( بارها در وصیت خود گفته است.
وی اضافه کرد: من خیلی برام مسئله بود که جریان 
فریاد  اروپا  و  آمریکا  در  و جریان های مردمی  فلسطین 
باید  که  آنطور  ما  دانشجویان  اما  بود،  بلند  دانشجویان 

اعتراض نکردند.
اظهار کرد:  در یک جایی  ادامه  در  رئیس جمهور 
یک عده جانی و افرادی که دم از حقوق بشر می زنند، زن 
و کودک را بمباران می کنند. هر کسی این کار را می کند 
بابد اعتراض کنیم. حضرت علی)ع( در وصیت خود همه 
کاری  دادن  انجام  یعنی  تقوا  تقوا دعوت می کند.  به  را 
که بدون خطا به نتیجه برسد. وقتی بدون خطا مریض 
را از اتاق عمل بیرون بیاورید، متقی هستید. تقوا یعنی 
حرکت بدون خطا. امام علی)ع( می گوید دنبال دنیا راه 
این  منظورم  افتاد.  راه  تو  دنبال  دنیا  اگر  حتی  نیافتید. 
نیست که آدم متقی فقیر است بلکه متقی نخبه، خلاق 
و الهام بخش است، ولی علم و مهارت و توانش را باید در 

اختیار حق و عدالت بگذارد نه برای دنیا.
رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه فردی می تواند 
حق بگوید که وابسته به پست و مقام نیست، گفت: اگر 
دنیا را از چنین فردی بگیرند برای او  مهم نیست، چون 

همیشه از حق دفاع می کند. این خصلت دانشجو است.
مقام  و  پست  به  وابسته  دانشجو  کرد:  تاکید  وی 
بزند.  را  خود  حرف  تواند  می  وابستگی  بدون  و  نیست 
مظلوم  همیشه طرف  فرماید  می  ادامه  در  علی)ع(  امام 
بایستید. طرف ظالم نایستید. باور شما باید به این باشد 
که تلاش کنید که در جبهه مظلومین باشید. اینکه یک 
عده قلدر و گردن کلفت خواستند ظلم کنند انسان عادل 
فریاد می کشد. در دانشگاه های اروپا و آمریکا دانشجویان 
نیز می رود. مگر شما  از شما  انتظار  این  فریاد کشیدند. 
خیلی از مشکلات را حل نکردید. حل مشکلات در عرض 

یک روز و ۱۰ روز ممکن نیست.
بتوانیم  باید  اول  کرد:  نشان  خاطر  ادامه  در  وی 
درست برنامه نوشته و سپس درست اجرا کنیم. خداوند 
در قرآن می فرماید که چه کسی ظالم تر از فردی است 
که تکذیب کرده و به خدا دروغ بگوید و در مقابل حرف 
درست بایستد. جهنم جای کافران نیست؟ جای ظالمان 
نیست؟ ظلمی بالاتر از نپذیرفتن حرف حق نیست. اگر 
حرف درست آورده شود و سر خم کنیم، این فرد متقی 
است. کلمه طیبه و خبیثه را در قرآن نگاه کنید. کلمه 
دارند حرف  ایمان  که  مفت. کسانی  یعنی حرف  خبیثه 

ثابت و محکم می زنند. یعنی مستند علمی دارد.
وی افزود: چرا ما اینجاییم؟ چون بدون شواهد علمی 
تصمیم گرفته و دعوا کردیم. ما قبل انقلاباز  در دانشگاه 
بحث می کردیم . هر طرف حرف خود را می زد. کسی 
بر  از میدان کنار می رفت.  تر داشت  که منطق ضعیف 
امید فردا  باهم گفت وگو کنیم. شما  باید  اساس منطق 
مملکت هستید. دعوای جناح و دسته های ما این بود که 
هر کدام می گفتند ما بهتر می توانیم به مردم خدمت 
کنیم. رئیس جمهور ادامه داد: امروز بدجوری با مشکل 
اول  ها  پزشک  ما  هستم.  پزشک  من  هستیم.  مواجه 
ما  نگوید  را  واقعیت  تا مریض  ارزیابی می کنیم.  را  درد 
نسخه درست نمی توانیم، بنویسیم. تا مشکلات جامعه را  

تشخیص ندهیم، نمی توانیم آن را حل کنیم.
وی در ادامه خاطر نشان کرد: در هیچ کجای دنیا 
ها  هتل  ترین  لوکس  در  حتی  لوستر  و  چراغ  اینگونه 

روشن نمی کنند. بعد وقتی می گوییم باید تعدیل کنیم، 
انرژی  و  برق  یارانه  از  بیشتر  کسی  چه  نه.  گویند  می 
استفاده می کند ثروتمند یا فقیر؟ چرا من باید ۱۰ برابر 
استفاده کنم، اما آدم فقیر خیلی کم تر بهره مند شود. 
چه  هر  به  داریم.  نیاز  شما  کمک  به  روند  اصلاح  برای 
دست می زنیم می گویند دست نزن. خب به چه دست 
به  داریم  مشکل  بنزین  و  نفت  و  آب  و  برق  در  بزنیم؟ 
را  بیمار  یک  آید.  می  دردش  یکی  بزنیم  دست  جا  هر 
اگر بخواهیم درمان کنیم، ساده ترین راه قرص است  که 

ممکن تلخ باشد.
راه  به  نیاز  ما  کرد:  بیان  ادامه  در  جمهور  رئیس 
درست و اجرای درست داریم. ما نیاز به کمک همه داریم 
تا راه درست را پیدا کنیم. همان FATF را بیایید داخلی 
حل کنیم. در داخل آن را پیاده کنیم. آمریکا می فهمد 
کدام کشتی و کالا کجا می رود، اما ما در این مملکت یک 
کشتی با بارش گم شود، پیدا نمی کنیم. دوست ما رفت 
کانادا دوره ببیند. جراح مغز بود. به من گفت در کانادا 
رفتم با خانم اجاق گاز بخریم. قیمتش مناسب بود گفتیم 
ما می خواهیم یک ماه دیگر می رویم گفت ببر. یک ماه 
بعد هنگام خروج از فرودگاه گفتند اول پولش را بدهید 
بعد بروید. در سیستم داده خیلی راحت همه چیز تحت 
کنترل است.فکر می کنید اسرائیل چگونه ترور انجام می 

دهد؟ همه چیز را راحت رصد می کند.
بودیم   نماینده  کرد:  بیان  ادامه  در  جمهور  رئیس 
نماینده  بنویسید،  را  داشته هایتان  و  دارایی  می گفتند 
اما دارایی بچه  باید می نوشت،  را  آنچه که خود داشت 
نداشت  الزامی  را  نیستند  نماینده  تکفل  هایی که تحت 
بنویسد. من به اسم بچه ام می توانم اموالی را بزنم.شما 
به حساب  راحتی  به  دلار  بیند  می  بروید  اگر  خارج  در 
است.  آمده  کجا  از  شود  مشخص  باید  ریزند.  نمی  شما 
همه مشکلات ما به سیستم باز می گردد. شما می توانید 
اساتید  و  دانشگاه  شود.اگر  اصلاح  سیستم  کنید  کمک 

وسط بیایند مشکل حل می شود.
استاندار  دنبال  در  به  در  ما  کرد:  خاطرنشان  وی 
که  کردیم کسی  نمی  پیدا  سادگی  به  بودیم  بخشدار  و 
مشکل نداشته باشد مقبولیت داشته باشد. با مصیبت و 
پرس و جو و گفت وگو آخرین استاندار را  هفته گذشته 
نیامدیم.  بالا  مراتب  سلسله  اساس  بر  ما  کردیم.  معرفی 
برای  ساختاری  توانمندی  و  اجتماعی  فردی،  توانمندی 

توسعه لازم است و مورد ارزیابی قرار می گیرد.
و  بازاریان  و  مهندسان  آیا  کرد:  بیان  ادامه  در  وی 
دنبال  را  مشخصی  هدف  یک  ما  جامعه  مختلف  اقشار 
هدفمند  آن  طبقات  و  ساختار  که  می کنند؟جامعه ای 
حرکت کنند، رشد یافته تر است. در جامعه ما چقدر این 

توانمندی اجتماعی شکل گرفته است. تا دلتان بخواهد 
به  و  آوردیم  را  نیستند  ساختار  در  اصلا  که  هایی  آدم 
نگاه  این است که  بدترین مسئله  آنان مسئولیت دادیم. 
سیاست گذاران ما این است که فلانی دو سال کار کرده 
حالا یکی دیگر بیاوریم، ببینیم چه می کند. یعنی ما نمی 
کاری  هر  آوریم  می  آدم  یکسری  رویم.  می  کجا  دانیم 
بعدی  نفر  سراغ  سپس  و  دهند  می  انجام  می خواهند 
می رویم. ما اگر راه و نقشه را بلد باشیم آدم ها عوض می 
شوند، مسیر عوض نمی شود ما آدم را عوض می کنیم 

کل سیستم هم عوض می شود.
وی در ادامه بیان کرد: از ابتدا گفتم سیاست های 
کلی رهبری نقشه راه ما است. چشم انداز زیبایی است. 
من کاری ندارم مسلمان هستیم یا نه. این چشم انداز که 
در منطقه بهترین باشیم، مورد قبول همه است. برای چه 
دعوا می کنیم ؟ این گوی و این میدان هر که مدعی است 
که می تواند مشکلی را حل کند ما استقبال می کنیم  و 

بستر را فراهم می کنیم تا به میدان بیاید.
توانید  می  نخبگان  شما  کرد:  بیان  ادامه  در  وی 
مشکلات را درست کنید با قهر کردن هم حل نمی شود. 
تا  باید دست به دست هم دهیم  مملکت مال شماست. 
مملکت را درست کنیم. چشم انداز رهبری اگر اجرا شود، 
ما باهم دعوا نداریم ولی باید افراد توانمند به میدان آمده 
وآدم های بی عرضه کنار بروند. ما اگر بتوانیم راه را درست 

برویم خود به خود آدم ها پیدا می شوند.
با  را  خود  ارتباط  ما  کرد:  بیان  ادامه  در  پزشکیان 
دانشگاه افزایش می دهیم دانشگاه ما اکنون نسل دو است. 
ما دانشگاه نسل چهار می خواهیم که در درون جامعه 
دانشگاه  الان  می برند.  پیش  را  مشکلات  حل  و  هستند 
نسل پنج راه اندازی شده است که برای ۱۰۰ سال آینده 
کند.  حل  را  جامعه  مشکل  باید  دانشگاه  دارند.  برنامه 
و  است حق طلب شوید، حق طلب چپ  این  ما  انتظار 
راست نمی شناسد. شما شواهد علنی و کارشناسانه دهید 
ما می پذیریم.  قرار نیست من چون رئیس جمهور هستم 
شب بخوابم و فردا صبح دل و روده جامعه را بیرون بریزم 
و نتوانم جمع کنم. ما حق نداریم همین طوری یک شب 
و  تجربه  و  علمی  مستندات  دنبال  باید  بگیریم.  تصمیم 

نظر عقلا باشیم.
وی در ادامه بیان کرد: حضرت علی)ع( زمانی که خلیفه 
می شود می گوید کسی که سیر جریان ها و تجربه ها را 
ببیند اگر تقوا داشته باشد تصمیم غلط نمی گیرد. ما باید بر 

اساس مستندات علمی و شواهد تصمیم  بگیریم.
آینده جایی است که شما می خواهید. شما می توانید 
مملکت را بسازید. رفتن ساده است، اما می توانید بمانید 

و ایرانی سربلند با جایگاه الهام بخش بسازید.
وی در ادامه خاطر نشان کرد: ما هیچ کم نداریم. هم 
نیروی انسانی خوب داریم. هم منابع آسمانی داریم. باید 
بپذیریم به علما و کارشناسان و نخبه ها احترام بگذاریم. 

با لابی و رانت در جایگاه ها نیاییم.
رئیس جمهور تصریح کرد: ما آماده ایم همراه دانشگاه 
بپذیریم که گرفتار  باید  را حل کنیم.  اساتید مشکلات  و 
هستیم. ما مشکل داریم اگر نتوانیم مصرف گاز و انرژی را 
کنترل کنیم زمستان نمی توانیم گاز منازل را تامین کنیم. 
اینکه می گوییم به خصوصی میدان دهیم، پس چرا هرجا 
گیر می افتیم گاز کارخانه تولیدی را  قطع می کنیم.چرا گاز 

دولت را قطع نکنند، اما گاز تولیدی را قطع می کنیم؟
اما  کنیم،  حل  را  مشکل  توانیم  می  ما  افزود:  وی 
ببینیم. شما سرمایه های کشور هستید  را  واقعیت  باید 
شما شواهد بیاورید ما می پذیریم لازم نیست باهم دعوا 
کنیم. وقتی باهم بتوانیم گفت وگو کنیم دعوایی وجود 
ندارد. FATF را قبول ندارند. بگویند چرا قبول نداریم؟ 
بنشینیم بحث کنیم. می توانیم به نتیجه برسیم. از همه 
تجار بپرسید که نبودن FATF چه مشکلی ایجاد کرده 
است. بروید بپرسید. واقعیت تلخ است، اما باید پذیرفت. 
ما نمی خواهیم در برابر هیچ قدرتی وا دهیم ما قدرتمند 
با شعار و داد زدن  باید خود را بالا بکشیم.  اما  هستیم، 

نمی توان مشکل مملکت را حل کرد.
وی در پایان با تاکید بر اینکه روز دانشجو روز حق 
ممکن  تا جای  هم  ما  گفت:  است،  طلبی  و حق  جویی 

بستر را فراهم می کنیم تا آزادانه حرف خود را بزنید.

مراسم روز دانشجو در دانشگاه آزاد واحد علوم تحقیقات تهران با حضور 
رییس قوه قضاییه برگزار شد.

در ابتدای این مراسم که به مناسبت ۱۶ آذرماه روز دانشجو و با حضور 
آزاد  دانشگاه  رییس  طهرانچی  محمدمهدی  شد،  برگزار  قضاییه  قوه  رییس 

اسلامی سخنرانی کرد.
در ادامه نشست، جواد برزگر قائم مقام دبیر کل جامعه اسلامی دانشجویان 
دانشگاه علامه طباطبایی خطاب به رییس قوه قضاییه گفت: وضعیت معیشت 
قضات شریف دستگاه قضایی نامطلوب است.  چه تدبیری برای آن اندیشیده اید؟
یکی دیگر از دانشجویان از رئیس قوه قضائیه پرسید که احیای کارخانه های 

ورشکسته به کجا رسید؟ تعریف شما از وفاق چیست؟
یک دانشجوی دختر از رییس قوه قضاییه درخواست کرد که معاونت زنان 
دادگستری،   با  مرتبط  مکان های  فضای  و  شود  اضافه  قضائیه  قوه  ساختار  به 

مناسب حضور مادر و فرزند باشد.
دانشجویی دیگر خطاب به رییس قوه قضاییه گفت: اگرچه شفافیت رسانه ها 
مهم است ولی ضروری است فضای رسانه ای، زمینه صدور آرای ناعادلانه نشود.

را  قوه قضاییه  با  دست زدن رییس  ایستاده و همراه  »دانشجویان« که 
برای سخنرانی همراهی کردند، با آغاز سخنرانی محسنی اژه ای بلند فریاد زدند: 

وعده صادق ۳.
یک دانشجو در حضور رئیس قوه قضائیه گفت:  سکوت دانشجو به معنی 
رضایت از وضع موجود نیست.  سیستم های بازرسی و امنیتی  مدیران فرهنگی 
را به محافظه کاری وا می دارد.  خطوط  قرمز در حوزه فرهنگ و هنر شفاف 
نیست. مسئولین دانشگاه سعه صدر لازم را ندارند و جامعه ای که ثبات ندارد 
امید را از دانشجو می گیرد. ایدئولوژی ها سیاست ده برخی مسئولین  باعث شده 

خواسته ها و ارمان های دانشجویان نادیده گرفته شود.
یکی دیگر از دانشجویان گفت: قوه قضاییه برای اجرای عدالت  تلاش کند. 
سند تحول قوه قضائیه تشریفاتی و مشمول گذر زمان نشود. پرونده هایی که در 
ذهن مردم نقش بسته اطلاع  رسانی  مناسب شود. برخورد قاطع با کارفرمایان 
متخلف در زمینه مشکلات کارگری صورت گیرد. فضای مجازی رها است و 

مسببان آن مورد بازخواست قرار نمی گیرند.
یکی دیگر از دانشجویان گفت: ابهام در ماهیت حقوقی دانشگاه آزاد زخمی 

دیرینه است که هنوز اقدام درخوری برای حل آن انجام نشده است.
جمع  در  مراسم  این  ادامه  در  قضاییه  قوه  رییس  اژه ای  محسنی 
می کند.  را  انبیا  کار  معلم  گفت:  تحقیقات،  علوم  آزاد  دانشگاه  دانشجویان 
انبیا وظیفه سنگینی را بر دوش دارند. باید بتوانیم   دانشگاه برای ادامه راه 
این   و  باشیم  داشته  پیشرفت  و  دهیم  افزایش  دنیا  این  در  را  زیبایی ها 
از  خیلی  آگاهی  بدون  و  علم  بدون  و  شود  می  شروع  دانشگاه  از  پیشرفت 
پیشرفت  از  بدتر  جاهای  به  را  ما  گاهی  هم  علم  اما  ندارد.  پیشرفت  کارها 
میبرد لذا  علم به تنهایی کافی نیست و تعلیم علم و تعلیم تزکیه با هم است 

و  این دو اگر با هم نباشد، به مقصد نمی رسد.
وی گفت: کسی که هزاران کودک را می کشد مدعی علم است ولی  یا 

علمش را از جای خوبی نگرفته و یا در کنار علمش، تزکیه ندارد.
محسنی اژه ای افزود: امروز شما در بین دانشگاه های دنیا رتبه چندم را 
دارید؟ بیش از ۴ دهه گذشته ولی امروز  شما سرافرازید و می گویید که رتبه 

ما در دنیا رتبه خوبی است.
وی خطاب به دانشجویان ادامه داد: چه تعداد از دولتمردان فارغ التحصیل 
همین دانشگاه هستند؟ خود شهید رییسی  در همین دانشگاه تحصیلاتشان  را 
ادامه دادند و خود من هم؛ لذا  بخاطر برخی ایرادات، ارزش های آن را نادیده 

نگیریم.  
وی گفت: امروز انسانی که باید در مسیر تکامل برسد تمام تلاش شیطان 
و شیطان صفتان این است که  نه تنها هویت دینی و ملی ما را از او  بگیرند 
بلکه می خواهند هویت انسانی را هم از ما بگیرند؛ ان شاءالله موفق نمی شوند لذا 
برخی انسان نماها از حیوان پست ترند.  شما جنایت هایی که در طول یکسال 
در غزه انجام می شود را می بینید و  هیچ کس حاضر نیست آن را انجام دهد.  
کودکی که دو یا سه ماه است  به دنیا آمده است  را اجازه نمی دهند دارو و شیر 
مادر به او برسد. می خواهند انسانیت ما را بگیرند و ما را به بدتر از حیوان تبدیل 
کنند. می خواهند غیرت ملی را از ما بگیرند. می خواهند ما را برده خودشان 
کنند.  مگر در مقطعی نبود که او شاه و مجلس و...  تعیین می کرد. یادمان نرود.

دانشجویان در این حین فریاد زدند ما این همه مطالبه داریم... و سپس 
دست زدند.

رییس قوه قضاییه گفت: من صحبت های شما را گوش دادم و تمام موارد 
را یادداشت کردم.

محسنی اژه ای گفت: قطعا در قوه قضاییه انتقاداتی است و تلاش می کنیم 
آن را کم کنیم. از معیشت قضات صحبت کردید که قبول داریم و به دلیل 
تورم هایی که وجود دارد نهایت تلاش را در دولت سیزدهم و چهاردهم انجام 

دادیم. البته درصد خوبی افزایش یافته است.
رییس قوه قضاییه گفت: در خصوص مساله رسانه بالاخره چیزی را مبنا 
آنچه که می  قرار دهیم وگرنه مشکل داریم.   باید   الخطاب  و اساس و فصل 
تواند نفاق ها را کم کند این است که  همه ملتزم به قانون باشیم.  ممکن است 

که بگویید قانون اشکال دارد و قانون را اصلاح کنید. تمام تلاش این است که 
قوانینی که اشکال دارد و خلا دارد رفع شود. از همه کس ملتزم تر به قانون 
باید قوه قضاییه باشد. الان طبق قانون فعلی امکان افشای حکم را تا قطعیت 

حکم نداریم.
وی با بیان این سوال که چرا دیوان عدالت اداری در فلان تخلفات وارد 
نمی شود؟ گفت: مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی در حکم قانون است نه 
در همه موارد و در پاره ای از موارد شورای عالی انقلاب فرهنگی مصوباتی دارد. 
وقتی مصوب شد حتی اگر من نظر مخالف داشته باشم باید ملتزم به آن باشیم. 
یکی از ایراداتی که من همیشه  فریاد می زنم این است که همه ملتزم به قانون 

باشیم. تا قانون هست باید ملتزم به قانون باشیم.
نمی شود؟  برخورد  دانه درشت ها  با  اینکه چرا  درباره  قضاییه  قوه  رییس 
گفت: چطور این حرف را می گویید.  چه در دولت های قبل و چه قبلی و فعلی 
برخورد شده است. مگر با معاون اول رییس جمهور و وزرا و نمایندگان برخورد 

نکردیم. هر کدام محکوم شدند در همان حد اطلاع رسانی شد.
وی درباره  احکام الهی و  حد سرقت گفت: اگر سرقت با شرایطی که در 
اسلام آمده ثابت شد، باید انگشت های سارق را قطع کرد. این حکم خداست که 
جاری شده و الان هم جاری است با اینکه تحت فشار نهادها هستیم.  بیشترین 

حکم حد سرقت که در همین سه سال اجرا شده است، همین حکم است. 
وی گفت: امروز بسیاری از فارغ التحصیلان این دانشگاه، مسئولین  کشور 

هستند.
برخورد  می کنند  انتقاد  که  کسانی  با  داد:  ادامه  قضاییه  قوه  رییس 
شکایت  او  علیه  و  بزند  تهمت  دیگری  شخص  به  کسی  اگر  اما  نمی کنیم 
اکاذیب می کند که  نشر  باید ورود کند. گاهی هم کسی  قوه قضاییه  شود، 
قوه قضاییه باید رسیدگی کند. ممکن است در رسیدگی تبرئه شود که با او 
برخورد نمی شود. با کسانی که امینت روانی را بهم می زنند طبق امر مقام 

معظم رهبری باید با او برخورد شود.
وی  گفت: در رابطه با عدالت و آزادی های مشروع گفتند که پیچ و خم های 
خود قانون سبب شده که نه به آزادی و نه به عدالت نرسیم که به نظرم  کاملًا 
درست است و در حد خودم به دنبال اصلاح قوانینی هستم که پیچیدگی هایی 
ایجاد می کنند و سبب اطاله دادرسی می شوند و مانع عدالت اجتماعی هستند.

رییس قوه قضاییه با اشاره به حوادث سال ۱۴۰۱ گفت: در سال ۱۴۰۱ 
اقداماتی صورت گرفت ممکن است خطاهایی هم در این خصوص وجود داشته 
باشد. نزدیک به ۹۰ هزار پرونده یا مختومه شد و یا روند آن کوتاه شد، دو دستگاه 
اعتراض کردند که برخی از این افراد جز داعش و منافقین بودند.  دو لیست به 
ما دادند که در مجموع ۱۵۰ نفر شدند و ما بررسی کردیم و برخی از اینها اصلًا 
آزاد نشده بودند و یک نفر از این افراد اتهام نفاق داشت که محکومیت خود را 
گذرانده بود و یک ماه از محکومیتش باقی مانده بود و خودش و خانواده اش تعهد 

داده بودند بخشیده شد.
در پایان یکی از دانشجویان فریاد زد سوریه معامله شده. وعده صادق ۳ 

کی انجام خواهد شد؟

رئیس جمهور: در برق ، آب ، نفت و بنزین مشکل داریم

محسنی  اژه ای:۹۰ هزار پرونده حوادث سال ۱۴۰۱ مختومه شد
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پزشکیان: دانشگاه ها به صورت عملی وارد میدان حل مشکلات کشور شوند
رئیس جمهور با بیان اینکه باور دارم اگر دانشگاه ها درگیر حل مسائل کشور شوند، می توان مشکلات را حل کرد، 
گفت: دولت برای حل مشکلات با دانشگاه ها قرارداد ببندد و دانشگاه ها به صورت عملی وارد میدان حل مشکلات 
بود، در  به دانشگاه صنعتی شریف رفته  به منظور حضور در مراسم روز دانشجو  کشور شوند.مسعود پزشکیان که 
نشستی با استادان این دانشگاه گفت: باور بنده این است که اگر دانشگاه ها درگیر حل مسائل کشور شوند، می توان 
مشکلات را حل کرد. البته هم ا کنون دانشگاه های ما در بهترین حالت جزو دانشگاه های سطح ۲ هستند و باید تلاش 
کنیم سطح آموزشی آنها ارتقا یابد. اگر دولت برای حل مشکلات با دانشگاه ها قرارداد ببندد و دانشگاه ها به صورت 
عملی وارد میدان حل مشکلات کشور شوند، این مسئله باعث ارتقای دانشگاه ها و رسیدن آنها به سطح دانشگاه های 
نسل ۳ و ۴ نیز خواهد شد.رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت ارائه طرحهای متعدد به دانشگاه ها و درآمدزایی آنها 
از این طریق، اظهار داشت: دانشگاه ها ظرفیت درآمدزایی زیادی دارند؛ دولت می تواند برای اجرای طرحهای خود با 
دانشگاه ها قرارداد امضا کند تا دانشگاه ها برای مشکلات پیش روی دولت از جمله ناترازی ها راه حل های کارشناسی 
و کاربردی ارائه کنند.آقای پزشکیان با بیان اینکه حل مسائل خود دانشگاه ها نیز یکی از اولویت های کاری ماست، 
تصریح کرد: در شورای عالی انقلاب فرهنگی اولویت را به حل مسائل مدارس، دانشگاه ها و مسائل اجتماعی اختصاص 
داده ایم، چرا که معتقدم باید اگر مشکلات این بخش ها را حل کنیم، به رفع مشکلات سایر بخش ها نیز کمک می شود 
و دیگر مشکلات به عرصه های اجتماعی و کف خیابان کشیده نخواهند شد.رئیس جمهور با انتقاد از وضعیت فعلی 
نظام آموزشی کشور، اظهار داشت: نوع آموزش در کشور ما اشکال دارد؛ باید به سمتی حرکت کنیم و دانش آموزان و 
دانشجویان را به شکلی آموزش دهیم که بتوانند با روش کار تیمی و بر مبنای روش حل مسئله مشکلات را حل کنند. 
همچنین باید روحیه مواجهه موثر با مشکلات و یافتن راه حل به جای قهر کردن در برابر دشواری ها را به آنها آموزش 
دهیم تا در هنگام روبرو شدن با سختی ها به جای خالی کردن میدان، با مشکلات بجنگند؛ تفکر ساختارمند و روحیه 
تلاش برای حل مشکلات باید در مراکز آموزشی به دانش آموزان و دانشجویان منتقل شود.آقای پزشکیان بر ضرورت 
ارتباط بیشتر و صمیمانه تر بین اعضای دولت و دانشگاهیان تأکید کرد و گفت: امروزه دیگر در دنیا جلساتی اینچنین 
که با تشریفات بسیار برگزار می شود، میان اعضای دولت و روسای دانشگاه ها وجود ندارد و منسوخ شده است. شیوه 
با  با هم گفتگو کنیم. دولت برای تعامل صمیمی تر  باید به گونه ای باشد که صمیمانه تر و قابل دسترس تر  ارتباط 
دانشگاهیان، همکاری با دانشگاه ها و امضای قرارداد های کاری برای حل مشکلات با دانشگاه ها آمادگی دارد.رئیس 
جمهور در ادامه به سوابق فعالیت خود در وزارت بهداشت اشاره و خاطر نشان کرد: زمانی که در وزارت بهداشت 
بودم، قراردادی نوشتیم و مدیریت تعدادی از بیمارستان ها را به دانشگاه ها واگذار کردیم. با این کار استادان دانشگاه 
و دانشجویان به صورت ملموس درگیر اداره دانشگاه و حل مشکلات آن می شدند و این کار نتایج موفقی داشت؛ 
باید چنین تجربیاتی را گسترش دهیم.آقای پزشکیان با بیان اینکه با وجود نیروی انسانی با کیفیت در کشور نباید 
با مشکلاتی که امروز با آنها درگیریم، مواجه باشیم، تصریح کرد: امروز یکی از مشکلات اساسی ما ناترازی در حوزه 
انرژی است؛ معتقدم به جای قطع برق کارخانه ها می توانیم برق برخی ادارات را قطع کنیم و کارمندان آن اداره ها را 
به دورکاری بفرستیم. زیانی که از این طریق به اقتصاد کشور وارد می شود احتمالا کمتر از زیان قطع برق صنایع است.


